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Liczba mnoga
niemiecki

W tej lekcji dowiesz się, jak tworzy się liczbę
mnogą w języku niemieckim. Na końcu
znajdziesz interaktywne ćwiczenia na liczbę
mnogą.Chcesz nauczyć się więcej? Ta lekcja
jest częścią kursu: Gramatyka A1/A2 .

Liczba mnoga niemiecki – co trzeba o
niej wiedzieć?

Na początku dobra wiadomość – wszystkie
rzeczowniki w liczbie mnogiej mają jeden
rodzajnik „die”! 

!

Żeby stworzyć jednak liczbę mnogą w języku
niemieckim, trzeba dodać do rzeczownika jedną
z tych końcówek:

„n„/”en” (ein Student, ale viele Studenten)
„r„/”er” (ein Haus, ale  viele Häuser)
„e” (ein Baum, ale viele Bäume)
„s” (eine Sofa , ale viele Sofas)
brak końcówki (tylko rodzajnik wskazuje,
że chodzi o liczbę mnogą)

Pytanie tylko – którą końcówkę wybrać?

Chociaż nie ma jednej, ogólnie obowiązującej
zasady, jest kilka wytycznych. To, jaką
końcówkę dostanie rzeczownik w liczbie
mnogiej, zależy w dużej mierze od jego
końcówki w liczbie pojedynczej i jego rodzaju.
Oto najważniejsze zasady w skrócie: 

Rzeczowniki kończące się w liczbie
pojedynczej na  -e  dostają -n w liczbie
mnogiej: Hosen, Namen, Adressen
Rzeczowniki rodzaju męskiego kończące
się w liczbie pojedynczej na -el, -er, -en
 brak końcówki w liczbie mnogiej:
Schlüssel, Drucker, Computer 
Rzeczowniki rodzaju żeńskiego kończące
się w liczbie pojedynczej -er, -el 
dostają -n w liczbie mnogiej: Zwiebeln,
Gabeln,  Nudeln

 Od zasad tworzenia liczby mnogiej jest
niestety wiele wyjątków. Dlatego..

Liczba mnoga niemiecki – jak się
tworzy? 

Przed tobą zasady, dzięki którym wyczarujesz
liczbę mnogą:

Liczba mnoga ma końcówkę „-n/-en” , jeśli…

Rzeczownik rodzaju męskiego w liczbie
pojedynczej kończy się na „ent“, „ant“, „and“,
„or“, „ist“:

der Student – die Studenten
der Polizist – die Polizisten

Rzeczownik rodzaju żeńskiego w liczbie
pojedynczej kończy się na „in“, „ion“, „ik“, „ung“,
„tät“, „schaft“, „keit“, „heit“:

die Universität – die Universitäten
die Organisation – die Organisationen

99% wszystkich rzeczowników, kończących się
w liczbie pojedynczej na „e“:

die Flasche – die Flaschen
die Tasse – die Tassen

 W rzeczownikach, które kończą się na „n“, w
liczbie mnogiej to„n“ się podwaja. Na przykład:
„die Kellnerin“ – „die Kellnerinnen“

Liczba mnoga ma końcówkę „-e” dla…

Wielu rzeczowników rodzaju męskiego:

der Baum – die Bäume
der König – die Könige

Wielu jednosylabowych rzeczowników:

die Nacht – die Nächte
die Hand – die Hände

 Jednosylabowe rzeczowniki rodzaju
żeńskiego z a,o,u dostają ZAWSZE przegłos (ä,
ö, ü). Rzeczowniki rodzaju męskiego CZĘSTO,
ale nie zawsze.

Liczba mnoga ma końcówkę  „-r/-er“ dla…

Wielu rzeczowników jednosylabowych rodzaju
nijakiego. Także w tym przypadku rzeczowniki
bardzo często dostają przegłos:

das Haus – die Häuser
das Glas – die Gläser
das Kind – die Kinder

Liczba mnoga ma końcówkę „s“ dla…

Wszystkich rzeczowników, które kończą się na
„a”, „i”, „o”, „u” lub „y”:

das Sofa – die Sofas
das Auto – die Autos
die Omi – die Omis
das Hobby – die Hobbys

Wielu rzeczowników obcego pochodzenia:

das Team – die Teams
der Job – die Jobs

Nazwisk:

die Meiers (= rodzina Meier)
die Müllers (= rodzina Müller)

Liczba mnoga bez końcówki

Niektóre rzeczowniki w niemieckim nie dostają
żadnej końcówki. Zmienia się tylko rodzajnik, a 
 często „a“, „o“ i „u“ dostają przegłos zmieniając
się na „ä“, „ö“ i „ü“.

Które to rzeczowniki? Rzeczowniki rodzaju
męskiego i niejakiego kończące się na „-el”, „-
er” i „en”:

der Apfel –  dieÄpfel
der Vater –  die Väter
das Brötchen – die Brötchen

Jak wymawia się niemieckie umlauty: ä, ö, ü?
Zajrzyj do lekcji: Alfabet niemiecki i wymowa!

 Rzeczowniki rodzaju żeńskiego kończące
się na  „el” w liczbie mnogiej dostają
końcówkę  „n”. Na przykład die Kartoffel – die
Kartoffeln

Rzeczowniki bez liczby mnogiej

Niektóre rzeczowniki nie mają liczby mnogiej.
Istnieją tylko w liczbie pojedynczej. Takie
rzeczowniki oznaczają już w liczbie pojedynczej,
liczbę mnogą  (Obst = wiele owoców) lub są
niepoliczalne (Milch, Durst):

das Obst  →  brak liczby mnogiej
die Milch  → brak liczby mnogiej
der Durst  → brak liczby mnogiej

Rzeczowniki bez liczby pojedynczej

A niektóre rzeczowniki nie mają z kolei liczby
pojedynczej. Występują tylko w liczbie mnogiej.
Stworzenie liczby pojedynczej jest w ich
przypadku niemożliwe ze względu na znaczenie
rzeczowników:

die Leute  →  brak liczby pojedynczej
die Eltern  → brak liczby pojedynczej
die Ferien → brak liczby pojedynczej

Liczba mnoga niemiecki –
podsumowanie

� Nowych rzeczowników należy uczyć
się koniecznie wraz z rodzajnikami oraz
z liczbą mnogą

� Rzeczowniki w liczbie mnogiej
tworzy się poprzez dodanie do
rzeczownika jednej z czterech końcówek
:”n/en”, „r/er”, „e” i „s” lub nie dodaje się
żadnej końcówki

� Od zasad na tworzenie liczby
mnogiej w niemieckim jest dużo
wyjątków, dlatego liczby mnogiej trzeba
uczyć się od razu wraz z nowym słowem

Ćwiczenia na liczbę mnogą

Chcesz poćwiczyć liczbę mnogą w praktyce?
Tutaj znajdziesz ćwiczenia na liczbę mnogą w
niemieckim.

Najczęściej zadawane pytania

Jaki rodzajnik mają rzeczowniki w
liczbie mnogiej w niemieckim?

Wszystkie rzeczowniki w liczbie
mnogiej mają rodzajnik „die”. W liczbie
mnogiej nie ma rodzajnika
nieokreślonego.

Jak zmienić rzeczownik w liczbie
pojedynczej na liczbę mnogą?

Aby utworzyć rzeczownik w liczbie
mnogiej musisz zmienić rodzajnik na
„die” oraz dodać do rzeczownika
odpowiednią końcówkę: -n/-en, -r/-er, -
e, -s, np. der Student – die Studenten,
das Haus – die Häuser, der Baum – die
Bäume, das Sofa – die Sofas. Czasami
nie dodaje się końcówki w ogóle, np.
der Apfel – die Äpfel.

Jak uczyć się rzeczowników
niemieckich?

W tworzeniu rzeczowników
niemieckich istnieje dużo wyjątków,
dlatego najlepiej uczyć się ich na
pamięć, od razu z rodzajnikiem i formą
w liczbie mnogiej.
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A jeśli chcesz  błyskawicznie zrozumieć
najważniejsze zasady gramatyki i zacząć
mówić po niemiecku  to zajrzyj do mojego
power e-booka, który pomógł już ponad 1000
osobom poczuć się pewnie w języku
niemieckim. 
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 Dowiedz się więcej tutaj.

Rzeczowniki w liczbie mnogiej mogą mieć różne końcówki.

Ucząc się nowych rzeczowników, zawsze
ucz się ich z liczbą mnogą oraz
rodzajnikami. To jest najlepsza metoda
nauczenia się liczby mnogiej.

  rada

„Z tym e-bookiem nie da się nie zrozumieć
gramatyki!” -to jeden z setek Waszych
komentarzy.

♥

 Ty też możesz w końcu
ogarnąć gramatykę – szybciej i
przyjemniej, niż Ci się wydaje.  ➭ Kliknij
tutaj i rozhulaj Twój niemiecki! 

Problem z gramatyką
niemiecką?

Z moim innowacyjnym Kursem Mistrza
Gramatyki zrozumiesz gramatykę tak
szybko i prosto, jak nigdy dotąd. 

 Tak, chcę zrozumieć w końcu
gramatykę!

Anna
Hallo aus Berlin! Jestem germanistką, która
postanowiła zdjąć klątwę z języka niemieckiego.
Efektem tego jest strona, na której właśnie jesteś.
Znajdziesz tutaj lekkostrawną instrukcję obsługi
języka niemieckiego , dzięki czemu zaczniesz
rozumieć (i polubisz) język niemiecki.Poznaj mnie
lepiej

Liczby po niemiecku

Zrozum gramatykę niemiecką

Gramatyka podstawy (A1, A2)

Czas przeszły Perfekt

Zaimki osobowe w niemieckim

Landy niemieckie: fakty i ciekawostki

Alfabet niemiecki i wymowa

Niemiecki ćwiczenia: gramatyka

Czasowniki niemieckie (lista)

Podstawowe słówka po niemiecku

Książki do niemieckiego, które efektywnie
poprawią Twój niemiecki

Jak uczyć się słówek i nie zapominać?
Moich 7 prostych i efektywnych sposobów

Książki do nauki niemieckiego dla dorosłych
i młodzieży — przegląd propozycji
wydawnictwa Pearson

Jak zapamiętywać niemieckie słownictwo
metodą słów kluczowych?

Dlaczego (czy) warto uczyć się słownictwa
z Fiszkoteką?

Fiszki niemiecki dla początkujących: ucz się
słówek i nie zapominaj!
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